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Beslutning om belysning af banestien 

24/8039 Åben Sag 

Sagsgang 

MTU 

Sagsfremstilling 

Det er i budget 2025 afsat 1,93 mio. kr. på investeringsoversigten til etablering af belysning på 

banestien mellem Allingåbro og Auning. Pengene blev frigivet på Kommunalbestyrelsens møde den 

10. december 2024, hvorefter projekteringen af projektet blev startet op. 

 

Der skal tages stilling til om det igangværende belysningsprojekt skal fortsætte som planlagt. 

 

Den 6. februar 2025 afholdt forvaltningen et informationsmøde om belysningsprojektet for de 

lodsejere, der har grund op til banestien. På mødet fremkom forskellige holdninger til det fremlagte 

projekt. Der var mødedeltagere, som mener, at der ikke skal lys på banestien, da det skæmmer 

landskabet og generer naturen. Andre mødedeltagere mener, at projektet kommer til at genere deres 

udsigt, og ønsker at belysningen gøres mindre iøjnefaldende ved opsætning af pullertbelysning 

(meget lille lygtepæl) ud for deres grund, i stedet for fire meter høje belysningsmaster, som 

forvaltningen har lagt op til i belysningsprojektet. Forvaltningen kan ikke anbefale at etablere 

pullertbelysning, da det vil medføre en væsentlig fordyrelse af projektet - ca. 1,2 mio. kr. - samt en 

driftsforøgelse på yderligere 0,110 mio. kr. årligt. 

 

Der blev til mødet og efterfølgende via brev til politikerne i Norddjurs Kommune sat 

spørgsmålstegn ved, om Norddjurs Kommune havde udarbejdet en miljøkonsekvensvurdering af 

projektet. I det vedlagte brev, bliver der desuden gjort opmærksom på, at kommunen skal sikre, at 

projektet overholder miljøvurderingslovens §13 samt Bern-konventionen. 

 

Formålet med Bernkonventionen fra 1979 var at bevare vilde planter og dyr samt deres levesteder 

med særlig fokus på truede og følsomme arter. Landene forpligtede sig til at arbejde for disse mål. 

Konventionen er siden implementeret i EU-lovgivning ved det såkaldte Habitatdirektiv samt 

Fuglebeskyttelsesdirektivet og siden i dansk lovgivning ved Habitatbekendtgørelsen samt 
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naturbeskyttelsesloven. Dermed er Bernkonventionens mål til bevarelse af vilde og truede planter 

og dyr omfattet af forvaltningens praksis.  

 

Forvaltningen har foretaget en konkret vurdering om, hvorvidt belysningen skal VVM-screenes 

eller ej. For at være omfattet af Miljøvurderingsloven, skal der være tale om et projekt, der har 

karakter af en vej og ikke en sti. Da der er tale om en tre meter bred gang- og cykelsti gennem åbent 

land, er det vurderet, at der er tale om en sti, og derfor skal projektet ikke VVM-screenes. Denne 

vurdering følger Miljø- og Fødevareklagenævnets praksis på området.  

  

Forvaltningen har dog på baggrund af henvendelsen besluttet at igangsætte en intern undersøgelse 

for at afklare projektets indvirkning på landskab, natur og dyreliv i området.  

 

Belysningsprojektet tager i forvejen højde for, at der er flagermus i området og vil af hensyn til at 

mindske påvirkningen af naturen kun være tændt, når stien benyttes og der er behov for belysning. 

Der er andre kommuner, som har lavet tilsvarende projekter med belysning, hvor man eksempelvis 

har taget hensyn til flagermusens levesteder ved at vælge rødligt lys med en lavere bølgelængde, 

som ikke forstyrrer flagermus og andre arter. Dette vælges også på relevante områder på Banestien. 

 

Den interne høring tager ca. 4 uger og forventes at være færdig i maj 2025. Resultatet af høringen 

vil blive forlagt udvalget, hvis den interne høring giver anledning til, at der skal fortages yderligere 

undersøgelser eller ændringer i projektet, som kan påvirke tidsplanen eller projektets økonomi. 

 

Belysningsprojektet vurderes at kunne indvies i slutningen af 2025, hvis den interne høring ikke 

giver anledning til yderligere undersøgelser eller ændringer i projektet. Det forventes, at nødvendige 

myndighedstilladelser til projektet kan være på plads inden sommer, og udbuddet herefter kan 

sendes ud. Derefter kan arbejdet påbegyndes i efteråret med forventet ibrugtagelse i november 

måned. 

 

Norddjurs Kommunes belysningsplan fra 2024, vedtaget af Kommunalbestyrelsen den 10. oktober 

2023, fastlægger blandt andet de fremtidige retningslinjer for belysning på offentlige og private 

fællesveje i kommunen. Belysningsplanen indeholder et afsnit om, at der ikke ønskes opsat 
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belysning uden for byerne i Norddjurs Kommune. Dette område i Norddjurs Kommunens 

Belysningsplan er ikke lovbestemt og kan derfor afviges. 

Sammenhæng til andre politikker/strategier og fagområder 

Belysningsplan 2024, som er godkendt af Kommunalbestyrelsen den 10. oktober 2023. 

Økonomiske konsekvenser 

Projektet forventes at kunne afholdes indenfor den afsatte bevilling på 1,93 mio. kr. Hvis det 

politisk ønskes, at projektet ændres, så der opsættes en meter høje pullerter pr. 15 meter - i alt ca. 

295 stk. i stedet for 4 meter høje master pr. ca. 44 meter - i alt ca. 106 stk., vil det kræve en 

tillægsbevilling på ca. 1,2 mio. kr., da total prisen vil være på 3,1 mio. kr. Herudover vil der være 

en driftsforøgelse på 0,110 mio. kr. årligt. 

Lovgrundlag 

 Miljøvurderingslovens bilag 2, pkt. 10, litra e, som beskriver, hvilke projekter der er 

omfattet heraf. 

 Projektet vil berøre fortidsmindebeskyttelseslinjer ved de tre Molbjerg gravhøje og kræver 

derfor dispensation fra naturbeskyttelsesloven §18 til opsætning af lygtepæle indenfor 

beskyttelseslinjerne. 

 Jf. naturbeskyttelseslovens §29a, kaldet ’opsamlingsbestemmelsen’ skal kommunen som 

bygherre vurdere, om projektet kan påvirke beskyttede dyre- og plantearter negativt. § 29a 

træder i kraft, når et offentligt projekt ikke skal VVM-screenes og ej heller kræver bygge- 

eller landzonetilladelse. Vurderingen skal ligge som et særskilt notat i projektet. 

 Jf. cirkulære om dobbeltrettede cykelstier er der krav om at stibomme ved afslutning af 

dobbeltrettede cykelstier skal være belyst, hvilket belysningsprojektet vil indfri. 

Indstilling 

Vej- og ejendomschefen indstiller, at 

1. projektet med opsætning af 4 meter høje master fortsættes. 

2. der anvendes rødligt lys på relevante områder på Banestien. 

Beslutning i Miljø- og Teknikudvalget den 28-04-2025 

Ad. 1. Et flertal; Niels Ole Birk (V), Niels Basballe (A), Jens Meilvang (I) og Aleksander Myrhøj 

(F) tiltrådte indstillingen. 
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Niels Skov Pedersen (C) stemte imod, da han i stedet ønsker opsætning af pullertbelysning (meget 

lille lygtepæl). 

 

Ad. 2. Godkendt. 

 

Bilag: 

1 - 3756206 Åben Åbent brev og Spørgsmål til kommunalbestyrelsen (33661/25) (H) 
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